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REVISTA PRESEI 

 

 

 Președintele Iohannis solicită o sesiune extraordinară pentru alegerea 

primarilor în două tururi. Pe 29 ianuarie Executivul va veni în fața 

Parlamentului pentru angajarea răspunderii 

Președintele Klaus Iohannis a anunțat luni, că a trimis Camerei Deputaților și 

Senatului două scrisori prin care solicită convocarea unei sesiuni extraordinare 

parlamentare pentru angajarea răspunderii Guvernului pe proiectul de lege privind 

revenirea la alegerea primarilor în două tururi. 

ACTUALIZARE Birourile Permanente Reunite ale celor două Camere au aprobat 

calendarul privind asumarea răspunderii de către Guvern pe alegerea primarilor în 

două tururi. Amendamentele pot fi trimise până pe 27 ianuarie, iar pe 29 ianuarie 

Executivul va veni în fața Parlamentului pentru angajarea răspunderii. 

Amendamentele pentru proiectul de lege privind alegerea primarilor în două tururi 

vor putea fi trimise de partidele parlamentare până pe 27 ianuarie, la ora 16.30, 

urmând a fi trimise Guvernului pe data de 28 ianuarie. 

____________________________ 

Tocmai am trimis la Parlament scrisorile prin care solicit convocarea celor două 

Camere în sesiune extraordinară. Solicit acestă sesiune extraordinară pentru a 

discuta angajarea răspunderii Guvernului pentru alegerea primarilor în două 

tururi. Sesiunea extraordinară urmează să aibă loc săptămâna viitoare între 27-31 

ianuarie, a spus președintele Klaus Iohannis. 

 "Dacă va trece moțiunea sau nu, vom vedea" 

Întrebat despre moțiunea de cenzură anunțată de PSD, președintele a spus că și-a 

exprimat deja scepticismul că această moțiune va trece dar, dacă va trece moțiunea 

sau nu, vom vedea și Guvernul va analiza situația și va veni cu o alternativă. 
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Cu privire la demisia premierului: Nu exclud niciun scenariu 

De asemenea, președintele Klaus Iohannis a spus că nu exclude niciun scenariu cu 

privire la demisia premierului Ludovic Orban în vederea declanșării alegerilor 

anticipate. Șeful statului a precizat, însă, că nu au existat discuții punctuale pe acest 

subiect. 

"Îmi doresc ca Ludovic Orban să rămână prim-ministru" 

Președintele a mai spus că Ludovic Orban este foarte potrivit pentru funcția de 

prim-ministru și își dorește ca acesta să rămână în funcție. Astfel că nu consideră 

util un scenariu privind candidatura lui Orban la Primăria Capitalei. 

Nu mi se pare oportună discuția privind un guvern de uniune națională. Eu îmi 

doresc un guvern liberal. Variantele sunt ori alegeri anticipate, ori guvern liberal, a 

subliniat Klaus Iohannis. 

Cu privire la șansele de reușită a demersului privind alegerile anticipatele, 

președintele a răspuns: Așa cum v-am mai spus: 50-50. 

Nu intenționez să mă implic în discuția despre candidații pentru primării 

Cu privire la posibili candidați PNL la Primăria Capitalei, președintele a spus: Nu 

intenționez să mă implic în discuția despre candidații pentru primării. E o temă 

care trebuie tranșată în partid și numai în partid. 

Președintele Klaus Iohannis a mai declarat că nu știe să existe discuții referitoare la 

o remaniere a Guvernului și că nici nu simte nevoia unei astfel de discuții. 

 

"Din informațiile mele, nu au existat și nu există discuții pe remaniere și nici eu nu 

simt nevoia unei astfel de discuții", a afirmat Iohannis la Palatul Cotroceni. 

Este foarte important ca Guvernul să găsească resurse să crească alocațiile 
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Cu privire la creșterea pensiilor, președintele a spus că este o chestiune care va fi 

analizată și discutat de Guvern, dar este dorința noastră comună de a crește 

pensiile. Referitor la creșterea alocațiilor președintele a fost mai ferm. Eu cred că 

este foarte important ca Guvernul să găsească resurse să crească alocațiile a mai 

adăugat președintele. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Guvernul vine în Parlament în 29 ianuarie pentru a-și angaja răspunderea 

pe alegeri în două tururi 

Conducerea Parlamentului a stabilit luni calendarul asumării Guvernului pe legea 

privind alegerea primarilor în două tururi, în sesiune extraordinară. Premierul 

Ludovic Orban va prezenta legea în parlament în 29 ianuarie. 

Anunțul a fost făcut de președintele Camerei Deputaților, Marcel Ciolacu. 

Potrivit acestuia, conducerea Parlamentului a stabilit luni ca amendamentele asupra 

legii să fie depuse până în 27 ianuarie. În 29 ianuarie, la ora 14.00, premierul 

Ludovic Orban va prezenta legea în Parlament. "Vor trece apoi zilele prevăzute de 

regulament de depunere a moțiunii de cenzură. Cu alte cuvinte, vom intra cu 

prezentarea și votul pe moțiunea de cenzură în sesiune ordinară", a spus Ciolacu. 

Preşedintele Klaus Iohannis a trimis Parlamentului solicitarea de a convoca sesiune 

extraordinară pentru asumarea răspunderii Guvernului pe legea privind alegerea 

primarilor în două tururi de scrutin. 

Potrivit legii, în termen de trei zile de la angajare, parlamentarii pot depune 

moțiune de cenzură. Dacă moțiunea de cenzură trece, guvernul este demis, iar 

legea pe care și-a asumat răspunderea e respinsă. 

Ce prevede proiectul propus de Executiv 

Guvernul Ludovic Orban a introdus, în proiectul pentru alegerea primarilor în două 

tururi, un alineat ce prevede că pot vota într-o localitate doar cei care și-au stabilit 

reședința acolo de cel puțin trei luni, măsura fiind luată pentru ”limitarea situațiilor 

de turism electoral”. 
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”Persoanele care și-au stabilit reședința în circumscripția electorală cu mai puțin de 

90 de zile înaintea datei scrutinului își vor putea exercita dreptul de vot doar în 

comuna, orașul, municipiul sau subdiviziunea administrativ-teritorială a 

municipiului în care au avut reședința sau domiciliul stabilit anterior celor 90 de 

zile. În acest caz, cetățenii vor vota pe lista suplimentară.” 

Cum justifică Guvernul proiectul: Unii edili urmăresc obținerea unei susțineri 

facile din partea unei minorități 

Guvernul spune, în expunerea de motive a proiectului de lege privind alegerea 

primarilor în două tururi pe care își va asuma răspunderea în Parlament, că 

sistemul actual a provocat ”în societate un profund val de nemulțumire”. 

De asemenea, se spune în document, revenirea la alegerea primarilor în două tururi 

a fost refuzată în mod sistematic de Parlament, prin diferite tertipuri. Potrivit 

Guvernului, unii edili ”urmăresc în exercitarea și perpetuarea mandatului obținerea 

unei susțineri facile din partea unei minorități a comunității”. 

Extrase din Expunerea de motive a proiectului (documentul poate fi citit integral 

AICI): 

 Modificarea condițiilor pentru alegerea primarilor prin organizarea unui 

singur tur de scrutin – fiind anulată astfel condiția obținerii majorității de 

50% plus 1 din voturi, cu mai puțin de 1 an de zile înaintea alegerilor locale 

– a generat în societate un profund val de nemulțumire, după scrutinele din 

2012 și 2016. 

 Subiectul alegerii primarilor, prin votul majorității de jumătate plus unu din 

voturi, a reintrat în dezbaterea parlamentară la scurt timp după alegerile 

locale din 2016, făcând obiectul mai multor inițiative legislative. (...) În 

ciuda susținerii majorității covârșitoare a românilor pentru această 

reglementare, la nivelul Parlamentului norma a fost refuzată în mod 

sistematic, prin utilizare unor tertipuri procedurale, prin tergiversarea 

deciziei finale timp de mai mulți ani de zile și scoaterea proiectelor de pe 

ordinea de zi a Camerei Deputaților, respectiv prin încălcarea termenelor 

prevăzute de Regulament. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-01-20-23610905-0-expunere-motive-lege-alegere-primar-2-tururi.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-01-20-23610905-0-expunere-motive-lege-alegere-primar-2-tururi.pdf
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 A putut fi observată din partea unor edili o atitudine incompatibilă cu funcția 

de autoritate publică pe care o exercită, întrucât aceștia urmăresc în 

exercitarea și perpetuarea mandatului obținerea unei susțineri facile din 

partea unei minorități a comunității – chiar dacă una semnificativă – și nu a 

unei majorități reprezentative. 

 În multe cazuri primarul nu beneficiază de susținerea majorității de la nivelul 

consiliului local, întrucât partidul din care acesta provine este unul minoritar 

și nu a fost constrâns de jocul electoral la formarea de alianțe validate prin 

votul dintr-un al doilea tur de scrutin, care să ofere, în oglindă, o soluție de 

majoritate la nivelul consiliului local. 

 Modificarea promovată nu reprezintă o noutate pentru alegători de natură să 

genereze confuzie sau incertitudine, astfel încât nu poate fi considerată o 

afectare a principiului predictibilității și securității juridice, fiind vorba de o 

revenire la o condiție aplicată în mod tradițional în legislația electorală 

românească începând cu 1992. 

Care este procedura angajării răspunderii Guvernului 

Constituţia prevede că Executivul îşi poate angaja răspunderea în faţa Camerei 

Deputaţilor şi a Senatului, în şedinţă comună, asupra unui program, a unei 

declaraţii de politică generală sau a unui proiect de lege. 

Procedura angajării răspunderii implică două consecinţe: depunerea de către 

parlament a unei moţiuni de cenzură sau nedepunerea de către parlament a unei 

moţiuni. 

O primă situaţie este cea în care parlamentul depune o moţiune de cenzură în 

termen de 3 zile de la prezentarea programului, a declaraţiei de politică generală 

sau a proiectului de lege. Dacă această moţiune este votată, atunci guvernul se 

consideră demis. În situaţia în care guvernul nu a fost demis prin moţiunea de 

cenzură depusă, proiectul de lege sau programul pe care şi-a asumat guvernul 

răspunderea se consideră adoptat (art. 114). 
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A doua situaţie este cea în care parlamentarii nu depun moţiune de cenzură şi 

atunci proiectul de lege, programul sau declaraţia guvernului, modificate sau 

completate, după caz, cu amendamente acceptate de guvern, se consideră adoptat. 

Aplicarea programului sau a declaraţiei de politică generală devin obligatorii 

pentru guvern. 

În acest context, procedura angajării răspunderii guvernului asupra unui proiect de 

lege reprezintă o modalitate legislativă indirectă de adoptare a unei legi, adică nu 

prin dezbaterea legii în cadrul procedurii legislative ordinare, ci prin dezbaterea 

unei problematici politice legate de rămânerea la guvernare sau demiterea 

guvernului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 PSD va depune moțiune de cenzură împotriva Guvernului Orban. Olguța 

Vasilescu: Vom negocia cu toată lumea 

Parlamentarii PSD au semnat pentru depunerea moțiunii de cenzură împotriva 

Guvernului Orban, demers susținut și de UDMR, a anunțat Lia Olguța Vasilescu. 

„Toți colegii mei au semnat”, a spus fostul ministru. 

Olguța Vasilescu a precizat că moțiunea va fi susținută și de UDMR, iar PSD va 

negocia „cu toată lumea” pentru succesul acestui demers. 

"Ca urmare a cererii Guvernului de angajare a răspunderii pe alegerea primarilor 

din două tururi de scrutin, PSD va depune o moțiune de cenzură care se va axa nu 

doar pe sancționarea unui abuz al Guvernului Orban, care dorește să schimbe 

regulile în timpul jocului, ci și pe necesitatea demiterii ca urmare a proastei 

guvernări. De la învestire, Guvernul s-a împrumut cu suma de 20 de miliarde de lei 

fără să fie direcționați către investitii, din moment ce șantierele de autostrăzi sunt 

subfinanțate, din moment ce nu au mai fost alocate fonduri pentru dezvoltarea 

comunităților locale, nu se mai măresc nici venituri românilor și se taie programele 

de sprijin pentru IMM-uri sau fermieri, introduse de guvernarea PSD", a declarat 

Lia Olguța Vasilescu. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Legea privind eliminarea pensiilor speciale va intra la votul deputaților în 

28 ianuarie / Singurii care își mențin privilegiile vor fi militarii și polițiștii 

Legea privind eliminarea pensiilor speciale va intra la votul deputaților în 28 

ianuarie, a anunțat luni președintele Camerei Deputaților, Marcel Ciolacu. Comisia 

pentru muncă a Camerei Deputaţilor a dat raport favorabil în 17 decembrie pentru 

abrogarea pensiilor speciale. Singurii care își mentin privilegiile sunt militarii și 

polițiștii. Magistrații își pierd pensiile speciale, deși au de partea lor o decizie a 

Curții Constituționale care spune că modificarea acestora este neconstituțională. 

"Am decis ca în 28 ianuarie să fie plen pentru votarea proiectului privind pensiile 

speciale. Nu mai avea rost ca PNL să faca o altă solicitare de sesiune extraordinară, 

chiar era un joc mai mult politic și dădea o notă de neseriozitate", a declarat 

Ciolacu. 

El a spus că legea intră la vot final în Cameră în 28 ianuarie. 

Potrivit proiectului care a primit raportul favorabil al Comisiei de muncă, își pierd 

pensiile speciale și sportivii și artiștii. De altfel, acesta era un amendament propus 

de președintele Comisiei pentru Muncă, deputatul PSD Adrian Solomon. Marcel 

Ciolacu a precizat luni că acest amendament va fi eliminat, aceasta fiind singura 

modificare în lege. "Proiectul va veni în plen la vot și vom scoate amendamentul 

Comisiei privind sportivii și personalitățile României care erau prinse în acel 

amendament. Cu alte cuvinte, pe 28 ianuarie va fi dezbatere, scoțând acel 

amendament, plus vot final", a declarat Marcel Ciolacu, după ședința Birourilor 

Permanente Reunite. 

Dezbaterile din Comisia de specialitate au avut loc pe ambele inițiative privind 

eliminarea pensiilor, atât a PNL, cât și a USR, însă raportul favorabil a fost dat 

pentru proiectul PNL. 

Proiectul PNL propune eliminarea pensiilor de serviciu pentru deputaţi şi senatori, 

judecători şi procurori, personalul auxiliar de specialitate al instanţelor 

judecătoreşti şi al parchetelor, poliţişti, funcţionari publici cu statut special, 

funcţionari publici parlamentari, pentru membri ai corpului diplomatic şi consular 

al României, membri ai Curţii Constituţionale şi personalul aeronautic civil 

navigant profesionist din aviaţia civilă din România, cu excepţia pensiilor militare. 



 

CNSLR Fratia | Error! No text of specified style in document. 8 

 

Liberalii susțin menținerea pensiilor speciale doar pentru militari deși, inițial, 

aceștia au pledat și pentru păstrarea beneficiilor și pentru magistrați. 

 

Comisia pentru muncă a Camerei Deputaţilor a dat raport favorabil 

proiectului în 17 decembrie, însă acesta nu a intrat la votul deputaților în 18 

decembrie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Rezultatele selecției pentru numirea procurorilor-șefi ai Parchetului 

General, DNA și DIICOT vor fi anunțate astăzi 

Rezultatele selecţiei pentru propunerea de numire a procurorilor-şefi ai Parchetului 

General, DNA şi DIICOT vor fi anunţate public marţi, informează Agerpres. 

 

Săptămâna trecută au susţinut interviul la MJ cei opt candidaţi care au îndeplinit 

condiţiile de participare la selecţia pentru numirea procurorului-şef al Parchetului 

de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie: Ionel Corbu, Florin-Daniel 

Căşuneanu, Gabriela Scutea, Laura Oprean, Pompiliu-Marian Drilea-Marga, 

Daniel Horodniceanu, Sorin Săndel Vasilache şi Răzvan Horaţiu Radu. 

 

Pentru şefia DNA au intrat în cursă Mariana Alexandru, Crin-Nicu Bologa, 

Camelia Elena Grecu, Ionuţ Botnaru (care şi-a retras ulterior candidatura), Călin 

Nistor, iar la DIICOT - Teodor Niţă, Ioana Bogdana Albani, Elena-Giorgiana 

Hosu, Viorel Badea şi Daniel Horodniceanu. 

Înainte de susţinerea interviurilor, ministrul Justiţiei, Cătălin Predoiu, afirma, pe 14 

ianuarie, că principala calitate a candidaţilor la conducerea PÎCCJ, DNA şi 

DIICOT trebuie să fie capacitatea managerială. 

 

„Ceea ce este important este adecvarea la funcţie, dincolo de stăpânirea legilor, a 

tehnicilor profesionale, e importantă capacitatea de a conduce un sistem, forţa, 

echilibrul, viziunea de ansamblu. Sunt lucruri pe care le vom lua în considerare”, 

spunea Predoiu. 

 

http://mobile.hotnews.ro/stire/23555523?fbclid=IwAR2zUbRUYMqJCzWrdhjlNBqGnsw6V3WdxzbjtOVxCgS4vkgFBUomSrZVyBo
http://mobile.hotnews.ro/stire/23555523?fbclid=IwAR2zUbRUYMqJCzWrdhjlNBqGnsw6V3WdxzbjtOVxCgS4vkgFBUomSrZVyBo
http://mobile.hotnews.ro/stire/23555523?fbclid=IwAR2zUbRUYMqJCzWrdhjlNBqGnsw6V3WdxzbjtOVxCgS4vkgFBUomSrZVyBo
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El a adăugat că procedura de selecţie este una transparentă, ce urmăreşte realizarea 

unei selecţii obiective. 

 

„Este o procedură transparentă, (...) am optat pentru această manieră de desfăşurare 

a interviurilor pentru a da încredere că încercăm să evaluăm toate faţetele 

profesionalismului, capacităţii de a conduce sisteme publice ale candidaţilor, 

cooptând în comisia de interviu mai mulţi specialişti care să vină cu întrebări din 

diverse unghiuri de abordare, în funcţie de profesiile lor, în funcţie de specializările 

lor, astfel încât să pot să am o imagine cât mai completă asupra calităţilor pe care 

le au candidaţii, înainte de a lua decizia eventuală de propunere”, a precizat 

ministrul Justiţiei. 

 

Ministerul Justiţiei a declanşat pe 2 decembrie anul trecut procedura de selecţie 

pentru propunerea de numire a procurorilor-şefi ai Parchetului General, DNA şi 

DIICOT. 

 

Propunerile ministrului Justiţiei vor fi înaintate Consiliului Superior al 

Magistraturii în vederea obţinerii avizului acestei instituţii. Ulterior obţinerii 

avizului Consiliului Superior al Magistraturii, ministrul Justiţiei înaintează 

propunerea preşedintelui României în vederea numirii în funcţia de conducere. 

(Sursa: Agerpres) 

 

  Neconstituționalitatea unor prevederi privind plângerea prealabilă în cazul 

contractelor administrative 

Potrivit unui comunicat de presă publicat de Curtea Constituțională, în data de 14 

ianuarie 2020, au fost declarate neconstituționale o serie de prevederi din Legea 

contenciosului administrativ nr. 554/2004 ("Legea contenciosului administrativ") 

în forma în vigoare înainte de modificările aduse prin Legea nr. 212/2018. 

 

Prevederile legale în discuție vizează plângerea prealabilă în cazul contractelor 

administrative.  

https://www.ccr.ro/download/comunicate_de_presa/Comunicat-de-presa-14-ianuarie-2020.pdf
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Instanța de control constituțional s-a pronunțat cu privire la două 

chestiuni: (i) neconstituționalitatea unor sintagme ce făceau referire la aplicarea 

procedurii concilierii în litigiile privitoare la contracte administrative cuprinse în 

art. 7 alin. (6), art. 11 alin. (1) lit. e) și art. 11 alin. (2) din Legea contenciosului 

administrativ și (ii) interpretarea art. 7 alin. (6) din Legea contenciosului 

administrativ. 

 

Motivarea Curții Constituționale încă nu a fost publicată, iar decizia urmează să 

producă efecte de la momentul publicării ei în Monitorul Oficial. 

 

1. Parcurgerea procedurii prealabile în materia contractelor administrative 

rămâne obligatorie 

 

În forma în vigoare înainte de modificarea adusă prin Legea nr. 212/2018, Legea 

contenciosului administrativ prevedea că anterior inițierii unui litigiu privind un 

contract administrativ, trebuie parcursă procedura plângerii prealabile (similară cu 

cea ce trebuie urmată în cazul actelor administrative tipice) și că aceasta are 

semnificația concilierii astfel cum era prevăzută de dispozițiile Vechiului Cod de 

Procedură Civilă (care presupunea în esență obligația reclamantului de a convoca 

partea adversă la o întâlnire pentru a discuta pretențiile părților și a încerca 

soluționarea amiabilă a litigiului). 

 

Adoptarea Noului Cod de Procedură Civilă, care nu mai prevede concilierea, a 

generat interpretări diferite cu privire la măsura în care procedura plângerii 

prealabile mai este sau nu obligatorie în cazul contractelor administrative, precum 

și cu privire la forma pe care trebuie să o îmbrace plângerea prealabilă. Decizia 

Curții oferă – cel puțin parțial – un răspuns la aceste întrebări. 

 

Curtea Constituțională a declarat neconstituționale doar prevederile din Legea 

contenciosului administrativ care trimiteau la procedura concilierii, nu și 

dispozițiile care prevăd obligativitatea plângerii prealabile. 

Așadar, în urma Deciziei Curții se poate concluziona că particularii trebuie să 

formuleze plângere prealabilă și în cazul contractelor administrative și că 

aceasta nu trebuie să urmeze forma concilierii.  
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Prin urmare, până la o intervenție ulterioară a legiuitorului, plângerea urmează să 

fie formulată cel mai probabil în aceeași formă ca în cazul actelor administrative 

tipice, respectiv sub forma unei notificări care să cuprindă cele mai importante 

pretenții și argumente ale părții, notificare la care autoritatea ar trebui sa răspundă 

în termen de 30 de zile. 

 

2. Autoritățile contractante nu au obligația să transmită plângere prealabilă 

 

Curtea Constituțională a decis că art. 7 alin. (6) din Legea contenciosului 

administrativ este constituțional numai în măsura în care nu impune autorității 

publice contractante parcurgerea procedurii prealabile. 

 

Procedura concilierii la care trimitea Legea contenciosului administrativ era una 

eminamente comercială și viza reclamantul, oricare ar fi acesta - particular sau 

autoritate. Prin urmare, se putea argumenta în mod rezonabil că atât autoritatea, cât 

și particularii aveau obligația de a parcurge procedura concilierii anterior inițierii 

unui litigiu cu privire la un contract administrativ. 

 

Decizia Curții Constituționale curmă însă această posibilitate de interpretare și 

stabilește că plângerea prealabilă trebuie formulată exclusiv de particular, 

indiferent de tipul actului administrativ. În schimb, autoritatea poate sesiza în mod 

direct instanța de judecată, fără a comunica anterior pretențiile și argumentele sale 

către particular. 

 

Relevant este însă că în urma modificării Legii contenciosului administrativ prin 

Legea nr. 212/2018 doar pentru o parte din litigiile privind contractele 

administrative mai este necesară parcurgerea plângerii prealabile, respectiv cele 

privind încheierea și anularea contractelor. Celelalte litigii (cum sunt cele privind 

executarea contractelor) sunt date în competenta instanțelor civile și pentru acestea 

nu este necesară parcurgerea procedurii plângerii prealabile anterior sesizării 

instanței. 

 

 

 



 

CNSLR Fratia | Error! No text of specified style in document. 12 

 

3. Cum se aplică Decizia Curții Constituționale? 

 

Decizia vizează prevederile Legii contenciosului administrativ în forma în vigoare 

înainte de modificările aduse prin Legea nr. 212/2018, respectiv forma anterioară 2 

august 2018. 

 

Prin urmare, aceasta se va aplica litigiilor în curs de desfășurare inițiate în 

temeiul prevederilor Legii contenciosului administrativ înainte de data de 2 

august 2018. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Procurorul general: Rechizitoriul în cazul "Caracal" este "exagerat de 

public" / În cazul "Colectiv" au dispărut documente din calculatorul 

procurorului 

Procurorul general interimar Bogdan Licu a spus, luni, referitor la mediatizarea 

dosarelor, că este de neconceput că rechizitoriul în cazul "Caracal” a ajuns în presă 

și că acesta este "exagerat de public". În același context, în care a vorbit despre 

scurgerea de informații din anchete, Licu a susținut că actul de sesizare a instanței 

în cazul "Colectiv" a dispărut din calculatorul procurorului. 

 "Rechizitoriul (în cazul „Caracal” - n. red.) este public, poate exagerat de 

public. Eu nu știu cum a ajuns acest rechizitoriu în mass-media, ceea ce este 

de neconceput. În cazul Colectiv, cu două săptămâni înainte ca acest caz să 

fie trimis în instanță, au apărut în presă fragmente din rechizitoriu, 

rechizitoriu dispărut din calculatorul procurorului de caz. M-am sesizat din 

oficiu și am dispus constituirea unui dosar penal care a fost închis, nu știu 

din ce considerente. 

 Nu este posibil și nu este admisibil ca documente privind urmărirea penală 

să se scurgă din dosare penale. (...) Eu, personal, nu am dat niciodată un 

document dintr-un dosar penal la presă, asta nu înseamnă că nu comunicăm 

cu ei. 
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 Din păcate, avem colegi care cred că punându-se bine cu presa livrează 

documente. Această practică trebuie să înceteze”, a explicat Bogdan Licu, 

luni, la interviul susținut la Ministerul Justiției pentru funcția de prim-

procuror adjunct al procurorului general. 

Licu a mai spus că mediatizarea dosarului "Caracal” i-a depășit pe toți angajații 

Ministerului Public. 

 "Am spus la un moment dat că după soluționarea acestui caz va trebui să ne 

întâlnim cu toții: procurori, specialiști în comunicare, reprezentanți ai mass-

media, și să tragem niște învățăminte. Nu putem spune că nu au fost sincope 

în comunicare. Nu au fost de rea-credință. 

 A fost un caz a cărui amploare, a cărui mediatizare, a cărui expunere ne-a 

depășit pe toți. Este un caz unic în istoria post decembristă a României. 

Acest dosar a născut discuții și sub aspectul competenței. Unii spuneau că ar 

fi de omor, alții că ar fi de crimă organizată. În realitate, era și de omor și de 

crimă organizată. 

 A fost o cauză complexă în care nu ar fi fost rău ca, de la bun început, legea 

să permită să implici, pe lângă procurorii DIICOT, procurori criminaliști. 

Legea nu permite în acest moment acest lucru și de aceea am formulat o 

propunere de modificare legislativă”, a adăugat actualul procuror general 

interimar.  

(Sursa: Mediafax) 

 

 Avocatul Poporului stă cu sufletul la gură: O controversată OUG pe masa 

CCR 

Curtea Constituţională a României ar putea lua în discuţie marţi sesizarea 

Avocatului Poporului în legătură cu prevederile OUG 57/2019 privind Codul 

administrativ, scrie agerpres.ro. 

Pe 28 august 2019, Avocatul Poporului a anunţat că a sesizat Curtea 

Constituţională cu excepţia de neconstituţionalitate a OUG 57/2019 privind Codul 

administrativ. 

https://www.agerpres.ro/
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În sesizarea transmisă CCR se susţine că OUG nu răspunde exigenţelor 

Constituţiei privind delegarea legislativă, astfel cum aceasta a fost dezvoltată prin 

jurisprudenţa Curţii. 

În urma analizării actului normativ, Avocatul Poporului a constatat, între altele, că 

în cuprinsul ordonanţei sunt reglementate o serie de aspecte care nu au legătură şi 

nu sunt nici interdependente cu motivele invocate de Guvern în susţinerea urgenţei 

şi situaţiei extraordinare care motivează adoptarea unei asemenea ordonanţe, se 

arată în sesizare. 

 

În opinia Avocatului Poporului, ordonanţa contravine prevederilor articolului 69 

din Constituţie privind mandatul reprezentativ, ale articolului 109 referitoare la 

răspunderea membrilor Guvernului şi ale articolului 111 alineatul (1) privind 

controlul parlamentar al activităţii Executivului. 

 

Potrivit sursei citate, OUG 57/2019 contravine articolului 115 alineatul (6) din 

Constituţie, întrucât afectează regimul instituţiilor fundamentale ale statului, în 

speţă Guvernul. 

 

"Analizând noua soluţie legislativă, Avocatul Poporului constată că din condiţiile 

generale pentru ocuparea funcţiei de membru al Guvernului a fost înlăturată 

condiţia incompatibilităţii, ceea ce produce consecinţe negative prin fragilizarea 

statutului membrilor Guvernului şi a instituţiei în ansamblu", explică Avocatul 

Poporului. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 MAI: Tiberiu Dumitrache, șeful Direcției Contrainformații, a fost numit de 

Marcel Vela director la DGPI 

Tiberiu–Silviu Dumitrache, directorul Direcției Contrainformații, a fost 

împuternicit luni în funcția de director al Direcției Generale de Protecție Internă 

(DGPI, fost „Doi și-un sfert”), printr-un ordin al ministrului de Interne. 
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„Prin ordin al ministrului Marcel Vela, colonelul Tiberiu–Silviu Dumitrache, 

directorul Direcției Contrainformații, a fost împuternicit să exercite funcția de 

director general al Direcției Generale de Protecție Internă a MAI”, transmite 

Ministerul de Interne printr-o informare de presă, citată de Mediafax. 

Ofițerul are o vechime de peste 14 ani în activitatea de informații și protecție 

internă și a ocupat mai multe funcții de execuție și de comandă în cadrul DGPI. 

Tot luni, prin ordin al ministrului Vela, a încetat împuternicirea lui Petru–Răzvan 

Măgură în funcția de director general al Direcției Generale de Protecție Internă și 

cea a lt.-colonel Lucian – Mihai Popa în funcția de prim-adjunct al directorului 

general al DGPI. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Guvernul vrea să simplifice achizițiile publice. Vor fi înființate completuri 

specializate la nivelul Curților de Apel 

Ministrul Fondurilor Europene, Marcel Boloş, a declarat luni că este în curs de 

finalizare un proiect de act normativ care prevede înfiinţarea completurilor 

specializate pentru achiziţii publice la nivelul Curţilor de Apel, 

informează Agerpres. 

„Draftul de ordonanţă de urgenţă (pentru înfiinţarea completurilor - n.r.) este în 

curs de finalizare. El are atât partea de complet de judecată specializată pentru 

procedurile de achiziţie publică, însoţit de un pachet de măsuri pentru respectarea 

termenelor procedurale care sunt cuprinse acum în legislaţie, şi o componentă pe 

partea de procedură, care priveşte Agenţia Naţională de Achiziţii Publice, unde 

controlul ex-ante, cel specific pentru aceste tipuri de proceduri, dorim să îl 

disciplinăm, inclusiv cu un sistem de sancţiuni pentru personalul care este implicat 

în acest proces de exercitare a controlului”, a spus Boloş la începutul şedinţei de 

guvern. 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2020/01/20/bolos-spune-ca-este-in-curs-de-finalizare-un-proiect-privind-infiintarea-completurilor-specializate-pentru-achizitii-publice--435121
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Ministrul a menţionat că în acest proiect de act normativ se regăseşte şi sistemul de 

sancţiuni pentru nerespectarea termenelor, astfel încât întârzierile care există acum 

în procedurile de achiziţie publică să nu mai fie un impediment pentru 

nerespectarea proiectelor, iar derularea procedurilor de achiziţie publică să poată fi 

asigurate într-un termen rezonabil. 

Ministrul Fondurilor Europene a subliniat că are în lucru şi proiectul referitor la 

simplificarea procedurilor de achiziţie. 

„Urmărim ca la nivelul beneficiarilor să instituim acest sistem de responsabilizare, 

până la urmă, a celor care derulează proiectele cu fonduri europene. (...) Unele 

dintre aceste proceduri (de reavizare - n.r.) pot să fie simplificate, pentru că o 

simplă solicitare de reavizare nu trebuie considerată ca şi un aviz iniţial, deci 

procedura nu ar trebui să fie parcursă încă o dată de către agenţiile de mediu. (...) E 

o sarcină pe care ne-am asumat-o prin programul de guvernare, acela de a asigura 

debirocratizarea şi simplificarea procedurală pentru proiectele cu fonduri 

europene”, a mai afirmat acesta. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cum va debloca Ministerul Educației situația transportului elevilor: De la 1 

septembrie elevii ar putea circula gratuit doar pe baza carnetului 

Elevii vor putea circula gratuit pe transportul în comun și cu microbuzul începând 

cu anul școlar 2020-2021, pe baza carnetului de elev, vizat de către unitatea 

școlară, după ce Ministerul Educației împreună cu alte ministere vor elabora un 

proiect de act normativ care să prevadă acest lucru. Aceasta este una dintre 

măsurile convenite luni între ministrul Educației și elevii Consiliului Național al 

Elevilor și de la Asociația Elevilor din Constanța. 

 

Ministerul Educației și elevii au convenit ca pentru a debloca situația decontării 

transportului elevilor Guvernul va trebui să emită o Ordonanță de Urgență pentru 

modificarea art. 84 din Legea educației naționale nr. 1/2011, cu modificările și 

completările ulterioare. 
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”Modificarea este necesară pentru a pune în concordanță legislația cu decizia Curții 

Constituționale a României, care a statuat că decontarea pe „bază de abonament” 

este neconstituțională, deoarece creează o diferență de tratament juridic între elevii 

care pot prezenta abonament și elevii care, din diferite motive obiective (de 

exemplu, lipsa transportului în comun), nu pot prezenta abonament, dar pot 

prezenta alte acte doveditoare”, arată un comunicat dat presei după întâlnirea de la 

Ministerul Educației. 

De asemenea, Ministerul Educației și elevii au convenit ca, ulterior, în termen de 

30 de zile, ministerul să elaboreze o Hotărâre de Guvern care să abroge HG 

863/2016 pentru aprobarea metodologiei de calcul și stabilirea tarifului maxim per 

kilometru aferent abonamentului de transport și să prevadă noi tarife maximale. 

 

Preşedintele Asociaţiei Elevilor din Constanţa, Andrei Mihai Tănase, a afirmat 

luni, la finalul întâlnirii avute cu ministrul Educaţiei, Monica Anisie, că s-a decis 

abrogarea HG 863/2016, respectiv eliminarea tarifelor maximale vechi pentru 

transportul elevilor, cele care nu erau respectate de operatorii de transport, şi 

stabilirea unor tarife maximale noi. 

 

"S-a decis abrogarea HG 863/2016, deci, practic, eliminarea tarifelor maximale 

vechi, cele care nu erau respectate de către operatori, şi stabilirea unor tarife 

maximale noi. Am primit asigurări că indiferent care vor fi tarifele stabilite, 

elevilor nu li se va deconta mai puţin decât valorează abonamentul, au existat 

asigurări în acest sens. Va fi emisă o ordonanţă de urgenţă pentru modificarea 

Legii Educaţiei iar începând de la 1 septembrie am primit asigurări de la ministrul 

Educaţiei că elevii vor circula gratuit, doar cu carnetul de elev. Acum ne punem 

câteva întrebări la care sperăm să răspundă săptămâna viitoare, când ne vom întâlni 

la Ministerul Educaţiei, dacă este vorba ca toţi elevii să fie transportaţi gratuit sau 

doar elevii care nu pot fi şcolarizaţi în localitatea de domiciliu şi cum, în ce mod, 

din punct de vedere legislativ, vom efectua acest lucru, pentru că există anumite 

disparităţi care trebuie rezolvate, una dintre ele fiind chiar Ordonanţa de Urgenţă 

51/2019, care, de altfel, trebuie respinsă cât mai repede în Parlamentul României 

pentru ca problema să fie rezolvată", a declarat Andrei Mihai Tănase.  
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El a precizat că săptămâna viitoare ar putea fi clarificată şi hotărârea de guvern 

privind aprobarea cuantumurilor maxime ce vor fi decontate elevilor, subliniind că 

acestea nu vor fi sub nivelul abonamentului, prin urmare elevii vor beneficia din 

nou de decontarea integrală a navetei. 

 

La întâlnirea de luni au fost prezenţi, alături de ministrul Educaţiei, şi reprezentanţi 

ai Ministerului Transportului şi ai Ministerului Lucrărilor Publice, Dezvoltării şi 

Administraţiei, tema întâlnirii fiind transportul elevilor. 

 

Pe parcursul întâlnirii, în faţa Ministerului Educaţiei, aproximativ 30 de elevi au 

protestat pentru rezolvarea problemei transportului elevilor. Ei au purtat pancarte 

pe care scria "Fără transport = Fără educaţie", "Transport gratuit = viitor împlinit" 

şi au strigat lozinci precum "Ministrul să ne vadă/ Facem orele în stradă", "Fără 

transport, avem viitorul mort", "Minciunile se plătesc şi elevii ies la protest". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul alocă 1,6 milioane de euro pentru 4 scheme de ajutor de minimis 

în domeniul cinematografiei 

Guvernul a aprobat, printr-un memorandum, alocarea sumei de aproximativ 1,6 

milioane de euro prin care vor fi finanţate 4 scheme de ajutor de minimis în 

domeniul cinematografiei, potrivit Agerpres. 

Prin memorandumul aprobat se propune aprobarea unei scheme de ajutor de 

minimis pentru participarea la festivaluri şi târguri de filme, interne şi 

internaţionale. 

Totodată, proiectul menţionează schema de ajutor de minimis pentru distribuirea şi 

exploatarea filmelor româneşti de toate genurile şi schema de ajutor de minimis 

pentru susţinerea programelor de cultură, educaţie cinematografică, organizare de 

evenimente culturale cinematografice, precum şi pentru editarea de publicaţii de 

specialitate. 

 

https://agerpres.ro/
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De asemenea, schema pentru încurajarea funcţionării cinematografului de artă şi a 

programării filmelor în acestea va fi finanţată în baza memorandumului. 

Banii alocaţi pentru cele 4 scheme de ajutor de minimis provin din Fondul 

Cinematografic. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Diurne mai mari pentru militarii din misiuni. MApN: Au crescut riscurile la 

care sunt supuși 

Guvernul a aprobat astăzi o hotărâre prin care stabilește creșterea diurnelor pentru 

personalul care participă la misiuni. Motivul: au crescut și riscurile de securitate 

din teatrele de operații, potrivit unui comunicat al MApN. 

„În acest mod se vor pune în practică prevederile art. 26 din Legea nr. 121/2011 și 

se va asigura un tratament echitabil în acordarea drepturilor reglementate în proiect 

pentru toate categoriile de personal din cadrul sistemului național de apărare, 

ordine publică și securitate națională, care participă la aceleași tipuri de misiuni și 

operații sau la unele similare, în afara teritoriului statului român”, potrivit 

comunicatului. 

Ministerul Apărării mai arată că aplicarea acestei Hotărâri de Guvern nu necesită 

alocarea unor sume suplimentare, deoarece fondurile se încadrează în limitele 

aprobate anual prin bugetele instituţiilor din sistemul de apărare, ordine publică şi 

siguranţă naţională. 

Conform noii HG, personalul participant la misiunile şi operaţiile de apărare 

colectivă, de răspuns la crize și misiuni de pace beneficiază de diurnă în valută în 

următoarele cuantumuri: 

a)ofițerii – 140 de euro/zi/persoană; 

b) maiștrii militari, subofițerii, agenții de poliție și agenții de poliție penitenciară – 

130 de euro/zi/persoană; 

c) alte categorii de personal – 120 de euro/zi/persoană. 
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Totodată, personalul participant la misiunile şi operaţiile cu caracter umanitar 

beneficiază de diurnă în valută în următoarele cuantumuri: 

a)ofițerii – 70 de euro/zi/persoană; 

b) maiștrii militari, subofițerii, agenții de poliție și agenții de poliție penitenciară – 

65 de euro/zi/persoană; 

c) alte categorii de personal – 60 de euro/zi/persoană. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Probleme descoperite de Ministerul Dezvoltării la programele PNDL. Peste 

50 de milioane de lei nu vor fi decontate de Guvern 

Ministrul Dezvoltării și Lucrărilor Publice, Ion Ștefan, a anunțat luni, în debutul 

ședinței de guvern, că în urma controlului efectuat în cadrul programelor PNDL 1 

și PNDL 2, zeci de lucrări nu vor fi decontate de Guvernu, în urma unor nereguli 

descoperite.  

„În perioada 7-18 ianuarie, Ministerul Lucrărilor Publice a continuat verificarea 

lucrărilor publice. Au fost verificate 139 de UAT-uri, din 8 județe, cu o valoare 

totală a decontărilor de 320 de milioane de lei, iar dintre acestea au fost găsite 19 

solicitări neconforme, cu o valoare de 10 milioane de lei. (...) Pentru PNDL 2 am 

avut în control 1282 de solicitări, au fost 43 neconforme cu o valoarea de 27 de 

milioane de lei iar 18 au fost retrase în mod voluntar cu o valoare de 10 milioane 

de lei. În total în urma acestui control au fost găsite în neregulă lucrări în valoare 

de 53 de milioane de lei, care vor fi retrase de la plată”, a precizat ministrul 

Dezvoltării. 

Informarea privind problemele constatate de minister a fost inclusă pe ordinea de 

zi a ședinței de Guvern. De asemenea, ministrul Ion Ștefan a precizat că din 

această săptămână vor fi decontate lucrările care îndeplinesc condițiile de 

legalitate. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Poziţia României în cadrul Green New Deal. Guvernul va începe consultarea 

publică 

Prim-ministrul Guvernului României, Ludovic Orban, a anunţat că va lansa 

consultarea publică în ceea ce priveşte Green New Deal, proiectul Comisiei 

Europene pentru rezolvarea crizei climatice cu care se confruntă planeta. Premierul 

a declarat că vor fi consultate organizaţii profeisionale, sindicate şi mediul de 

afaceri.  

„Am discutat în cadrul biroului executiv de organizarea unei serii de consultare 

publică a mediului de afaceri, a organizaţiilor profesionale, a sindicatelor privitor 

la ceea ce se numeşte Green Deal, proiectul Comisiei Europene, pactul verde de la 

nivel european, pactul ecologic la nivel european, posibile consecinţe asupra 

României, a obiectivelor asumate în Green Deal şi, de asemenea, stabilirea poziţiei 

României în toate regulamentele care vor fi dezbătute în Parlamentul European 

pentru a asigura atingerea obiectivelor în cadrul Green Deal şi, evident, continuă 

consultarea societăţii privitor la următor exerciţiu financiar multianual, bugetul UE 

în perioada 2021-2027”, a spus Ludovic Orban. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 În sfârşit, avem bani de autostrăzi: fondurile de pensii Pilon II vor putea 

investi 2 mld. euro în infrastructură. 15% din activele fondurilor Pilon II vor 

putea fi investite din februarie 2020 în parteneriate public-private, 10% în 

investiţii private de capital 

Cele şapte fonduri de pensii private Pilon II, care au în administrare active de 13 

mld. euro, vor putea ca din februarie 2020 să investească maximum 15% din 

totalul activelor, adică 2 mld. euro la valoarea actuală a acestora, în proiecte de 

infrastructură pe termen lung, cum ar fi autostrăzile. Astfel, dacă Guvernul se 

hotărăşte să construiască autostrada Comarnic-Braşov cu finanţare internă va putea 

crea o companie de proiect în care fondurile de pensii Pilon II să investească. Banii 

vor fi recuperaţi fie prin rambursarea de către Guvern a împrumutului peste o 

anumită perioadă de timp, probabil una pe termen lung de 20-30 de ani, fie prin 

operarea în sistem public-privat.  



 

CNSLR Fratia | Error! No text of specified style in document. 22 

 

Autoritatea de Supraveghere Financiară prevede că 15% din active pot fi investite 

în proiecte public-private, ceea ce înseamnă că la active totale de 62 mld. lei, miza 

unor astfel de plasamente este de cel puţin 9,3 mld. lei (2 mld. euro), arată 

calculele ZF. „Este un demers bine-venit în condiţiile în care bursa locală devine 

tot mai mică în raport cu activele care se strâng în fondurile de pensii private“, 

spune Radu Crăciun, preşedinte al Asociaţiei Pentru Pensiile Administrate Privat 

(APAPR) şi director general al BCR Pensii. Probabil cea mai riscantă investiţie din 

rândul celor trei - PPP, imobiliar listat şi companii necotate, este cea în companiile 

nelistate întrucât acestea sunt dificil de evaluat şi nici nu există disponibil un preţ 

public, unul de tranzacţionare. Cel mai probabil administratorii acestor fonduri nu 

vor vinde din deţinerile actuale, precum acţiuni şi titluri de stat, pentru a se orienta 

către noile active, asta dacă vor alege să meargă pe această strategie, în contextul în 

care viramentele românilor sunt de circa 700 mil. lei lunar către aceste fonduri. 

„Includerea de noi clase de active mai puţin corelate cu cele deja listate va duce la 

un management mai bun al riscului şi va permite şi eventuala finanţare a 

sectoarelor economice nelistate la bursă. Merită notat că aceste clase de active dau 

randamente pe termen lung, motiv pentru care impactul asupra randamentelor nu 

va fi imediat“, spune Radu Crăciun. Spre comparaţie, fondurile Pilon II au 61% din 

active în titluri de stat şi 22% în acţiuni cotate atât la Bursa de la Bucureşti, cât şi 

pe pieţe străine, potrivit datelor ASF. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 STB analizează posibilitatea înfiinţării unei noi autobaze în jumătatea de 

nord a Capitalei 

Societatea de Transport Bucureşti (STB) analizează posibilitatea înfiinţării unei noi 

autobaze în jumătatea de nord a Capitalei, care să gestioneze liniile necesare pentru 

această parte a Regiunii Bucureşti-Ilfov, în urma deciziei de relocare a Autobazei 

Pipera pentru construirea viitorului Spital Metropolitan. 

 

"Decizia de relocare a Autobazei Pipera are o vechime de peste 1 an şi a fost 

adoptată în contextul realizării, în zonă, a unei investiţii de interes public: 

construirea viitorului Spital Metropolitan, obiectiv de o deosebită importanţă 

pentru toţi locuitorii Capitalei.  
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Pentru realizarea acestui proces, conducerea STB SA a purtat discuţii cu cea a 

sindicatului STB, precum şi cu angajaţii din Autobaza Pipera şi au stabilit măsuri 

care să nu afecteze activitatea salariaţilor şi nici pe cea a liniilor aferente acestei 

autobaze. În plus, având în vedere această relocare, STB SA a stabilit un program 

mai amplu de măsuri în scopul dezvoltării activităţii. STB SA analizează 

posibilitatea înfiinţării unei noi autobaze în jumătatea de nord a Capitalei, care să 

gestioneze liniile necesare pentru această parte a Regiunii Bucureşti-Ilfov", se arată 

într-un comunicat al societăţii remis luni AGERPRES. 

 

Reacţia STB vine după ce în presa centrală au apărut informaţii cu privire la un 

protest organizat de câţiva angajaţi de la Autobaza Pipera, nemulţumiţi de decizia 

de relocare a acestei unităţi. 

 

În context, STB precizează, totodată, că atât construirea Spitalului Metropolitan, 

cât şi relocarea sunt decizii oficiale, 

adoptate în Consiliul General al Municipiului Bucureşti, forul decizional al 

Capitalei, în februarie 2018. 

 

"Până la sfârşitul acestei luni, STB SA trebuie să predea CGMB imobilul, în 

scopul implementării programului de investiţii referitor la Spitalul Metropolitan. 

CGMB este atât proprietarul terenului respectiv, cât şi acţionarul majoritar al STB 

SA. Ca urmare, STB SA nu face decât să aplice o hotărâre a CGMB, stabilind cele 

mai bune soluţii de relocare a activităţii şi condiţii optime de lucru pentru angajaţii 

care îşi desfăşurau activitatea la Autobaza Pipera. STB SA dă asigurări publicului 

călător că toate liniile de transport vor funcţiona conform programului stabilit", 

subliniază sursa citată.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Construcţiile au crescut în România la cel mai bun ritm din UE: 35,5% în al 

treilea trimestru din 2019. Media europeană este de 1,6%. Facilităţile fiscale, 

creşterea veniturilor populaţiei şi creditele ieftine au impulsionat sectorul 

construcţiilor din România 

Trimestrul al treilea a fost cel mai bun din 2019 pentru construcţiile din România. 

În trimestrul anterior, construcţiile au crescut cu 30,3% an/an şi cu 12,1% în primul 

trimestru. 

Facilităţile fiscale, creşterea veniturilor populaţiei şi creditele ieftine au 

impulsionat sectorul construcţiilor din România. 

 Sectorul construcţiilor din România este cel mai dinamic din Uniunea Europeană. 

În al treilea trimestru al lui 2019 construcţiile au crescut în România cu 35,5% faţă 

de perioada similară din anul precedent, de departe cel mai bun ritm din Uniunea 

Europeană, arată datele Eurostat, biroul de statistică al Uniunii Europene. 

Volumul de construcţii din Ungaria a crescut în T3, 2019 faţă de aceeaşi perioadă a 

anului trecut cu 19,1%, a doua cea mai bună evoluţie la nivel european. Sectorul 

maghiar de construcţii a fost impulsionat, asemenea celui românesc, de anumite 

facilităţi fiscale ñ reducerea a cotei TVA pentru locuinţe. Construcţiile din Malta 

au urcat cu 18,6%. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Care sunt cele mai mari zece ajutoare de stat primite de companii până în 

iunie 2019 şi câte locuri de muncă trebuiau să facă 

 

Iulian Sorescu, Noerr Finance & Tax: În o perioadă în care guvernul împarte banii 

cu greu, dublarea sumei alocată schemei de ajutor de stat arată intenţia de a sprijini 

investiţiile şi mediul privat 

Obiectivul schemei de ajutor de stat 807/2014 este dezvoltarea regională prin 

investiţii de mare anvergură, orientate spre sectoarele de activitate de vârf. 

 Guvernul a alocat un buget de 325 milioane de euro pentru investiţii prin ajutor de 

stat prin schema 807/2014 în anul 2020. Bugetul anual stabilit de Ministerul de 

Finanţe pentru această schemă de ajutor de stat era de 145 milioane de euro, 

conform datelor disponibile pe site-ul instituţiei. 

„Guvernul a alocat pentru anul 2020 un buget de 325 milioane euro, mai mult 

decât dublu faţă de bugetul anual mediu reglementat prin legislaţia de ajutor de 

stat. 2020 este ultimul an din actualul ciclu de finanţare nerambursabilă 2014-2020 

a proiectelor de investiţii în active de minimum 1 milion euro prin ajutor de stat. 

Companiile ce nu se încadrează în acest an vor avea posibilitatea să aplice în 

următorul ciclu de finanţare ce va fi reglementat printr-un nou cadru legislativ 

2021-2027“, spune Iulian Sorescu, partener în cadrul casei de avocatură Noerr 

Finance & Tax, specialist în ajutoare de stat. 

(Sursa: zf.ro) 

https://www.zf.ro/companii/retail-agrobusiness/care-sunt-cele-mai-mari-zece-ajutoare-de-stat-primite-de-companii-pana-in-iunie-2019-si-cate-locuri-de-munca-trebuiau-sa-faca-18723511
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 Eurostat: Grecia, Bulgaria, Croaţia şi România, ţările cu cel mai ridicat 

procentaj al gospodăriilor cu probleme la plata utilităţilor 

Aproape 7% dintre gospodăriile din Uniunea Europeană nu au putut în 2018 să-şi 

plătească la timp facturile la utilităţi (căldură, electricitate, gaze naturale, apă etc.), 

din cauza dificultăţilor financiare, iar cel mai ridicat procentaj se află în Grecia, 

Bulgaria, Croaţia şi România, arată datele publicate luni de Oficiul European de 

Statistică (Eurostat). 

Totuşi, la nivelul UE, acest procentaj a scăzut semnificativ, de la peste 10% în 

2013, scrie Agerpres. În rândul gospodăriilor din Uniunea Europeană, în special 

cele care au copii în întreţinere se confruntă cu dificultăţi la achitarea la timp a 

facturilor. În UE, sub 14% dintre gospodăriile formate dintr-un adult singur cu 

copii în întreţinere s-au confruntat cu astfel de dificultăţi în 2018, comparativ cu 

mai puţin de 3% dintre gospodăriile alcătuite din doi adulţi (cu cel puţin unul în 

vârstă de 65 de ani sau peste). În rândul gospodăriilor cu doi sau trei copii în 

întreţinere, acest procent este de aproximativ 11%. 

 

În 2018, mai mult de o treime dintre gospodăriile din Grecia (35,6%) s-au 

confruntat în ultimele 12 luni cu probleme privind plata utilităţilor la timp. Alte ţări 

care se confruntă cu astfel de probleme sunt Bulgaria (30,1%), Croaţia (17,5%) şi 

România (14,4%). 

În contrast, cele mai puţine gospodării care au probleme cu plata utilităţilor sunt în 

Olanda, Cehia, Suedia şi Austria (toate cu aproximativ 2%). 

Dintre plăţile pentru care s-au înregistrat restanţe în cursul anului 2018, cele mai 

frecvente cazuri au fost la energia electrică (55,3% din gospodăriile cu restanţe), 

întreţinerea locuinţei (50,1%) şi abonamentul telefonic (41,7%). Ponderi reduse s-

au înregistrat la restanţele pentru rate la împrumuturi (8,2%), explicabil prin 

specificul acestor tipuri de plăţi care sancţionează mai sever nerespectarea 

termenelor de plată, precum şi prin frecvenţa redusă a gospodăriilor care au de 

restituit împrumuturi, arată datele Institutului Națonal de Statistică. 
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După statutul ocupaţional al capului gospodăriei se observă că gospodăriile de 

şomeri se regăsesc în situaţia cea mai dificilă, ponderea celor care nu şi-au putut 

plăti la timp sumele datorate fiind de 59,5%, proporţie mai mare faţǎ de celelalte 

categorii de gospodǎrii. Fenomenul restanţelor este de asemenea mai răspândit în 

cazul gospodăriilor cu copii şi mai ales al celor cu doi adulţi ṣi 3 sau mai mulţi 

copii în întreţinere (40,2%) sau respectiv în cazul gospodăriilor cu un părinte 

singur cu cel puţin un copil (30,9%). 

Aproape două din cinci gospodării (37,6%) afirmă că suportă cu dificultate sau cu 

mare dificultate cheltuielile curente ale vieţii, iar dacă se iau în considerare şi cele 

care declară o oarecare dificultate în acoperirea cheltuielilor de zi cu zi se ajunge la 

80,0% din totalul gospodăriilor. Pentru una din 5 gospodării cheltuielile curente nu 

pun probleme deosebite, acestea fiind depăşite destul de uşor, uşor sau chiar foarte 

uşor. 

Printre tipurile de gospodării care fac faţă cu dificultate sau cu mare dificultate 

cheltuielilor curente se numără cele conduse de femei (47,4%) sau de persoane cu 

vârsta de 65 ani şi peste (44,7%), precum şi gospodăriile formate din doi adulṭi cu 

trei sau mai mulṭi copii în întreṭinere (57,1%). De asemenea, se regăsesc în acestă 

situaţie 59,9% dintre gospodăriile al căror cap are statutul ocupaţional de şomer, 

52,6 % dintre cele conduse de un agricultor şi 61,7% din cele conduse de alt statut. 

Estimarea de către gospodării a nivelului minim al veniturilor care le-ar permite 

acoperirea cheltuielilor curente se află în directă legătură cu gradul în care fac faţă 

cheltuielilor impuse de viaţa de zi cu zi. Din acest punct de vedere se observă 

existenţa unor diferenţieri clare, generate de caracteristicile gospodăriilor. 

Astfel, mai mult de un sfert din gospodării consideră că pot efectua cheltuielile 

curente cu un venit bănesc net lunar minim cuprins între 1001 lei şi 2000 lei, dar 

trei din cinci gospodării au nevoie de cel puţin 2000 lei pentru acoperirea 

cheltuielilor lunare. Mai mult de o treime din gospodării consideră că venitul 

necesar acoperirii cheltuielilor curente ar trebui să fie chiar mai mare de 3000 lei 

lunar. În general, tendinţa este de creştere a ponderii gospodăriilor care consideră 

că au nevoie de un venit tot mai mare pentru a face faţă cheltuielilor. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Preşedintele Iohannis începe vizita în Israel; marţi se întâlneşte cu omologul 

său israelian 

Trimisul special al AGERPRES, Florentina Peia, transmite: Preşedintele Klaus 

Iohannis începe, marţi, vizita în Israel, urmând să aibă o întâlnire cu omologul său 

israelian, Reuven Rivlin. 

 

Şeful statului efectuează până joi vizita în Israel, cu prilejul participării la cea de-a 

cincea ediţie a Forumului liderilor internaţionali dedicat Comemorării Victimelor 

Holocaustului şi împlinirii a 75 de ani de la eliberarea lagărului de concentrare de 

la Auschwitz-Birkenau - "Remembering the Holocaust, Fighting Antisemitism". 

 

Miercuri, preşedintele Iohannis se va întâlni cu liderul Alianţei Albastru&Alb din 

Israel, Binyamin (Benny) Gantz, iar apoi va participa la dineul oficial oferit de 

preşedintele Statului Israel, Reuven Rivlin, în onoarea şefilor de delegaţii prezenţi 

la Forumul liderilor internaţionali dedicat Comemorării Victimelor Holocaustului. 

 

Forumul liderilor internaţionali, organizat de Fundaţia Forumului Mondial al 

Holocaustului (World Holocaust Forum Foundation), în cooperare cu Centrul de 

Comemorare a Holocaustului - Yad Vashem, se desfăşoară joi la Ierusalim sub 

auspiciile preşedintelui Statului Israel, Reuven Rivlin, şi se va concentra pe 

consolidarea angajamentului global faţă de memoria Holocaustului şi a luptei la 

nivel mondial împotriva antisemitismului şi a rasismului. 

 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, participarea preşedintelui Klaus Iohannis la 

acest forum internaţional se înscrie în seria demersurilor întreprinse de statul 

român în ceea ce priveşte consolidarea educaţiei despre Holocaust, prezervarea 

memoriei Holocaustului, combaterea antisemitismului, rasismului, xenofobiei, 

promovarea valorilor europene, a toleranţei, a respectului faţă de drepturile şi 

libertăţile fundamentale. 

 

Peste 40 de lideri din întreaga lume vor participa la acest eveniment. Vor fi 

prezenţi, printre alţii, preşedintele Consiliului European, Charles Michel, 

preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, şi preşedintele Parlamentului 

European, David Sassoli. 
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În cadrul evenimentului vor avea intervenţii preşedintele Statului Israel, Reuven 

Rivlin, premierul israelian Benjamin Netanyahu, preşedintele francez, Emmanuel 

Macron, Prinţul Charles al Regatului Unit, preşedintele rus, Vladimir Putin, şi 

preşedintele german, Frank-Walter Steinmeier. De asemenea, vor rosti discursuri 

preşedintele Consiliului Yad Vashem, rabinul Israel Meir Lau, el însuşi 

supravieţuitor al Holocaustului, preşedintele Fundaţiei Forumului Mondial al 

Holocaustului, Moshe Kantor, şi preşedintele Direcţiei Yad Vashem a Autorităţii 

pentru comemorarea martirilor şi eroilor din Holocaust, Avner Shalev. 

 

Evenimentul va continua cu o ceremonie în onoarea victimelor Holocaustului. 

Supravieţuitoare a Holocaustului, Rose Moskowitz, din SUA, şi preşedinta 

Organizaţiei centrale din Israel a supravieţuitorilor Holocaustului, Colette Avital, 

vor aprinde o torţă în memoria victimelor, după care şefii delegaţiilor vor depune 

coroane de flori la baza Monumentului revoltei din Ghetoul Varşovia, ridicat la 

Yad Vashem. 

 

Ceremonia se va încheia cu intonarea imnului naţional al Israelului - Hatikvah. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cum este România afectată de criza din Orientul Mijlociu. Bogdan Aurescu: 

Există în continuare un potenţial de creştere a tensiunilor 

România joacă un rol important în calculele de stabilitate regională NATO. Cum 

vom gestiona diplomatic crizele politice din Orientul Mijlociu şi din Rusia, dar şi 

ce planuri de colaborare avem cu partenerii strategicii din SUA, aflăm dintr-un 

interviu, în exclusivitate, luat de jurnalista Digi24, Cristina Cileacu, ministrului de 

Afaceri Externe, Bogdan Aurescu. 

Cristina Cileacu: Orientul Mijlociu este în continuare instabil şi în continuare sunt 

români în această regiune de pe glob. Ce strategie are România în ceea ce priveşte 

prezenţa românească în zonă, dar şi retragerea eventuală a românilor care sunt 

acolo la serviciu? 
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Bogdan Aurescu: Eu pot să mă pronunţ doar în ceea ce priveşte misiunile 

diplomatice şi consulare ale României. Nu pot să mă pronunţ cu privire la militarii 

români care se găsesc în zonă, în misiunea NATO de instruire din Irak sau în 

coaliţia globală împotriva Daesh. 

Ceea ce pot să vă spun este că am încercat să gestionăm cu echilibru această 

situaţie de criză. Am emis, după cum ştiţi, o alertă de călătorie pentru această zonă, 

imediat ce criza s-a declanşat. În continuare acea alertă este valabilă şi este 

important ca cetăţenii români să evite, pe cât posibil, deplasările în Irak, în regiune. 

În orice caz, cei care se află în aceste spaţii, de exemplu în Iran, să evite orice zone 

cu demonstraţii, cu manifestaţii, sau zone care ar putea să prezinte risc. 

Este important, de asemenea, de menţionat că menţinem la post diplomaţii români 

care se găsesc în această zonă. Avem ambasade in foarte multe capitale ale 

regiunii, unde diplomaţii români îşi fac datoria. Nu sunt în acest moment motive 

de, să spunem, d îngrijorare deosebită, pentru că situaţia se găseşte în 

dezescaladare, însă menţinem foarte multă atenţie asupra evoluţiei evenimentelor 

în continuare. 

A existat şi există în continuare un potenţial de creştere a tensiunilor. Din acest 

motiv ne preocupă securitatea regională, pentru că ea poate să aibă implicaţii şi 

asupra securităţii europene şi asupra securităţii internaţionale. Dar, aşa cum am mai 

spus-o, interesele de securitate ale României, ale cetăţenilor români nu au fost 

afectate, asta este foarte important de precizat. Cel puţin până în prezent, nu există 

motive de preocupare din această perspectivă. 

Cristina Cileacu: Există motive de preocupare, dacă revenim puţin în regiunea 

noastră, legate de mişcările politice care se fac acum în Federaţia Rusă? 

Bogdan Aurescu: Suntem foarte atenţi la ceea ce se întâmplă în Federaţia Rusă, 

aşa cum cred că toată lumea de pe glob este foarte atentă la aceste modificări. Ele 

ţin de cadrul intern din Federaţia Rusă şi nu cred că este oportun în acest moment 

să facem comentarii oficiale cu privire la aceste modificări politice. Vom vedea 

care e impactul lor asupra relaţiilor externe, asupra politicii internaţionale. 
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Cristina Cileacu: Regiunea Mării Negre este, evident, foarte importantă pentru 

România. Există o strategie pe termen lung legată de posibilele nereguli care s-ar 

putea întâmpla în zonă? 

Bogdan Aurescu: Sigur că situaţia de securitate din regiunea Mării Negre după 

2014 nu se mai poate încadra în zona de normalitate şi nici nu este bine să ne 

obişnuim cu această nouă normalitate. Este motivul pentru care la nivelul NATO, 

în principal, au existat măsuri care au fost luate, care au dus la adaptarea alianţei la 

noul context de securitate regional. Mă refer în special la politica de apărare şi 

descurajare a alianţei pe flancul estic., iar în sudul flancului estic, unde este 

România, România are o astfel de preocupare constantă pentru întărirea sudului 

flancului estic. 

După cum ştiţi, pe teritoriul României funcţionează brigada multinaţională de la 

Craiova, care este un instrument al NATO. Dorim consolidarea rolului acestei 

brigăzi multinaţionale, dorim o creştere a prezenţei militare în cadrul brigăzii 

naţionale din partea aliaţilor noştri NATO, dorim o creştere a prezenţei navale 

NATO în Marea Neagra pentru exerciţii, pentru training cu forţele navale române. 

Deciziile pe care summitul NATO de la Londra din 3-4 decembrie le-a luat se 

înscriu în această logică de continuare a procesului de adaptare a alianţei la situaţia 

de securitate, la mediul internaţional, inclusiv din regiunea Mării Negre. Prin 

urmare, NATO este foarte atent la ceea ce se întâmplă în această regiune. 

Cristina Cileacu: Aţi avut recent o întâlnire cu reprezentantul Lockheed Martin 

care a fost la Bucureşti, ce anume s-a stabilit în urma acestei întâlniri? 

Bogdan Aurescu: A fost o întâlnire foarte substanţială, în care am putut să 

discutăm despre oportunităţile pe care prezenţa unei astfel de companii de calibru 

din Statele Unite o poate avea pe teritoriul României. Sigur că sunt elemente care 

ţin, mai degrabă, de dimensiunea militară, de dimensiunea de cooperare în 

domeniul achiziţiilor de armament, sunt chestiuni pe care Ministerul Apărării le-a 

abordat în discuţii pe care, de asemenea, le-a avut cu reprezentantul conducerii 

Lockheed Martin. 
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Din punctul de vedere al Ministerului Afacerilor Externe, am subliniat importanţa 

pe care parteneriatul strategic cu Statele Unite o are pe această dimensiune, am 

subliniat importanţa pe care o cooperare la nivel industrial, a industriilor de 

apărare, o cooperare la nivelul cercetării, mai ales în domeniul noilor tehnologii, o 

poate avea, având în vedere li capacităţile umane deosebite pe care le are România. 

Discuţiile au relevat o deschidere deosebită din partea conducerii Lockheed Martin 

pentru proiecte comune, pentru, inclusiv pentru implicarea în activităţi de 

cercetare. Sunt, prin urmare, cred, perspective pozitive importante în cooperarea cu 

această companie. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Europa: Direcţia inflaţiei adânceşte vechea linie de separare Est-Vest. Datele 

peste aşteptări privind inflaţia venite recent din Polonia, Cehia şi România au 

agitat pieţele şi au reamintit că riscurile legate de o criză a forţei de muncă nu 

s-au temperat 

În timp ce Europa de Vest se chinuie să accelereze creşterea modestă a preţurilor 

de consum, ţările majoritar sărace din estul continentului se confruntă cu exact 

opusul acestei probleme, scrie Bloomberg. 

Rata medie a inflaţiei din Uniunea Europeană s-a menţinut neschimbată la 1,6% 

anul trecut. Însă o analiză mai aprofundată a tendinţei inflaţiei pe ţări scoate la 

iveală o imagine mai puţin uniformă, în care ţările postcomuniste au înregistrat cea 

mai semnificativă accelerare a preţurilor. Rata inflaţiei din Polonia a urcat cu 2,1% 

anul trecut, cel mai puternic avans din blocul alcătuit încă din 28 de ţări. 

La cealaltă extremă, 11 din cele 13 ţări care au consemnat un declin al ratelor 

inflaţiei anul trecut provin din Europa de Vest. Toate cele 11, cu excepţia Marii 

Britanii şi Suediei, fac de asemenea parte din zona euro, care a pus în aplicare 

stimulente monetare fără precedent pentru a reaprinde creşterea preţurilor. Şocurile 

legate de inflaţie din estul Europei au plasat politica băncilor centrale din această 

regiune în centrul atenţiei investitorilor, chiar în condiţiile în care oficialii 

minimalizează creşterea preţurilor. 
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Coroana cehă a înregistrat cea mai puternică apreciere din rândul monedelor din 

regiune în acest an, atingând un maxim pe 7 ani recent, în condiţiile în care 

perspectiva unei a doua majorări de dobânzi într-o perioadă de puţin peste doi ani 

i-a atras pe investitori. 

La cealaltă extremă, forintul ungar este cel mai slab performer din perioada 

respectivă în condiţiile în care strategii local rămân la poziţia de a menţine 

dobânzile neschimbate. Randamentele obligaţiunilor au crescut la nivelul întregii 

regiuni. 

Datele peste aşteptări privind inflaţia venite recent din Polonia, Cehia şi România 

au agitat pieţele şi au reamintit că riscurile legate de o criză a forţei de muncă nu s-

au temperat. 

Având în vedere legăturile comerciale ale estului Europei cu zona euro, unii 

strategi trec peste creşterile de inflaţie şi menţin o politică monetară relaxată. 

Investitorii nu le împărtăşesc poziţia însă. 

Traderii „iau în calcul riscul ca inflaţia să rămână de fapt ridicată timp mai 

îndelungat“, în timp ce băncile centrale consideră probabil creşterea inflaţiei drept 

temporară“, arată Tatha Ghose, strateg la Commerzbank. 

Focusul pe politica monetară marchează o reorientare dinspre modelele anterioare 

de trading din regiune. Pieţele s-au mişcat anterior ca un bloc mai uniform, activele 

urcând şi scăzând în linie cu ultimele veşti legate de evoluţia războiului comercial 

dintre SUA şi China.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Premierul Republicii Moldova: Ce-l interesează pe Klaus Iohannis pe mine 

mai puțin mă privește 

Premierul Republicii Moldova, Ion Chicu, spune că nu îl "privește” părerea 

președintelui Klaus Iohannis, care declara că nu este "deloc convins” că actualul 

guvern de la Chișinău își propune ca obiectiv parcursul european, iar Bucureștiul 

va relua "cooperarea deplină” doar când vor exista acțiuni concrete în acest sens. 
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Întrebat, luni, într-o conferință de presă, despre declarațiile președintelui Iohannis, 

premierul de la Chișinău a răspuns: "Pentru mine este important ca cetățenii din 

Republica Moldova să fie convinși că guvernul lucrează pentru ei. Ce-l interesează 

pe Klaus Iohannis pe mine mai puțin mă privește". 

Președintele Klaus Iohannis a declarat joi că nu este "deloc convins” că actualul 

guvern de la Chișinău își propune ca obiectiv parcursul european iar Bucureștiul va 

relua "cooperarea deplină” doar când vor exista acțiuni concrete în acest sens. Până 

atunci, vor fi continuate "doar proiectele de sprijin care sunt dedicate direct 

cetățenilor” de peste Prut. 

"În ceea ce privește Republica Moldova, reiterez poziția României: parcursul 

european este singura și cea mai sigură cale către reformarea profundă a 

instituțiilor, de natură să aducă beneficii palpabile cetățenilor săi. Din păcate, așa 

cum am mai spus, nu suntem deloc convinși că actualul guvern de la Chișinău își 

propune acest obiectiv. De aceea, vom continua doar proiectele de sprijin care sunt 

dedicate direct cetățenilor, proiectele cu impact la nivel local și proiectele de 

interconectare strategică”, a spus președintele Iohannis în cadrul întâlnirii anuale 

cu șefii misiunilor diplomatice acreditaţi la Bucureşti.  

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Brexit: Camera Lorzilor voteaza o prevedere care protejeaza drepturile 

cetatenilor UE in Regatul Unit 

Camera Lorzilor a votat un amendament care protejeaza drepturile cetatenilor 

Uniunii Europene in Regatul Unit dupa Brexit, o infrangere pentru premierul Boris 

Johnson. 

 

Conservatorii lui Boris Johnson au obtinut o larga majoritate in Camera Comunelor 

in urma alegerilor de pe 12 decembrie, iar deputatii au aprobat rapid legislatia 

necesara pentru ratificarea acordului de iesire din UE convenit de Johson cu 

Bruxellesul. 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23604339-klaus-iohannis-nu-suntem-deloc-convinsi-guvern-chisinau-isi-propune-obiectiv-parcursul-european-vom-continua-doar-proiectele-sprijin-care-sunt-dedicate-direct-cetatenilor-din-moldova.htm
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Proiectul a ajuns in Camera Lorzilor, unde guvernul nu dispune de o majoritate. 

Desi nu este de asteptat ca aceasta camera sa blocheze legislatia, ea incearca totusi 

sa opereze unele modificari. 

 

Astfel, Camera Lorzilor a votat cu un scor de 270-229 in favoarea unui 

amendament propus de liberal-democrati (pro-UE) care le acorda cetatenilor UE 

eligibili dreptul automat de a ramane in Regatul Unit dupa Brexit, in loc de a face 

demersuri pe langa guvern. 

 

De asemenea, ei ar urma sa primeasca un document fizic care sa le ateste dreptul 

de a ramane in Marea Britanie. 

 

Guvernul a afirmat doar ca vor primi un 'statut digital sigur' care va face legatura 

cu pasaportul lor. 

 

Coordonatorul Parlamentului European pentru Brexit, Guy Verhofstadt a declarat 

saptamana trecuta ca Londra l-a informat ca examineaza posibilitatea de a le 

furniza un document fizic cetatenilor UE, insa purtatorul de cuvant al lui Boris 

Johnson a afirmat ca nu are cunostinta despre astfel de planuri. 

 

Conform schemei de legalizare a sederii in Regatul Unit post-Brexit, cetatenii 

europeni care dovedesc ca au avut resedinta cel putin cinci ani in aceasta tara 

primesc statutul de rezident permanent (settled status), ceilalti putand obtine 

statutul de rezident temporar (pre-settled status), care poate fi transformat in cel de 

rezident permanent odata ce solicitantul cumuleaza cei cinci ani de resedinta in 

Regatul Unit. 

 

Orice modificari legislative operate de Camera Lorzilor trebuie sa se intoarca 

pentru aprobare in Camera Comunelor, unde pot fi respinse 

(Sursa: ziare.com) 
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 Boris Johnson: Regatul Unit va fi mai deschis față de imigranții africani și 

încheie tratamentul preferențial față de europeni 

Premierul britanic Boris Johnson le-a promis liderilor africani veniţi la Londra, la o 

conferinţă pe teme economice, că Regatul Unit va fi mai deschis faţă de imigranţii 

africani după Brexit, când se va încheia tratamentul preferenţial faţă de imigranţii 

europeni, consemnează AFP, citată de Agerpres. 

Vorbind în faţa a numeroşi şefi de stat africani, printre care preşedintele egiptean 

Abdul Fattah al-Sissi şi cel kenyan Uhuru Kenyatta, şeful executivului de la 

Londra şi-a exprimat voinţa de a face din Regatul Unit un investitor major în 

Africa. 

 

Johnson a subliniat că ieşirea Regatului Unit din UE la sfârşitul acestei luni va 

marca şi sfârşitul tratamentului preferenţial pentru imigranţii europeni veniţi să 

muncească în această ţară. 

 

''Sistemul nostru (de imigraţie) devine mai just şi echitabil faţă de prietenii şi 

partenerii noştri din lumea întreagă şi va trata oamenii la fel, indiferent de unde 

vin'', a indicat premierul britanic. ''Punând oamenii înaintea paşaportului lor, vom 

fi în măsură să atragem cele mai bune talente'', a adăugat el. 

 

Organizat cu două săptămâni înaintea ieşirii Regatului Unit din UE, de la acest 

summit la care au fost invitaţi lideri africani se aşteaptă anunţarea încheierii unor 

acorduri comerciale estimate la circa 6,5 miliarde de lire sterline (aproximativ 7,6 

miliarde de euro). 

 

Pe de altă parte, în contextul organizării de către Regatul Unit a summitului asupra 

schimbărilor climatice COP26, la sfârşitul anului la Glasgow, Boris Johnson a 

anunţat o schimbare a strategiei de investiţii pentru a contribui la combaterea 

schimbărilor climatice. 

 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/01/20/boris-johnson-regatul-unit-va-fi-mai-deschis-fata-de-imigrantii-africani-si-incheie-tratamentul-preferential-fata-de-europeni--435103
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''Nu are sens ca Regatul Unit să diminueze cantitatea de cărbune pe care o 

consumăm'' dacă astfel sunt încurajate state africane să folosească mai mult 

cărbune, a estimat el. ''Toţi respirăm acelaşi aer, trăim sub acelaşi cer. Când 

emisiile de carbon cresc şi planeta se încălzeşte, noi toţi suferim'', a argumentat 

Johnson. 

 

''Niciun cent al contribuabililor britanici nu va mai fi investit direct în extracţia de 

cărbune sau în arderea acestuia pentru a produce electricitate. Ne vom concentra în 

schimb pe susţinerea tranziţiei către alternative cu puţin sau zero carbon'', a promis 

premierul britanic. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Christine Lagarde, noul preşedinte se pregăteşte să modernizeze Banca 

Centrală Europeană: Vrem să ascultăm cetăţenii pentru ca BCE-ul să nu 

„ofere aceeaşi predică pe care toţi o ştiu“ 

Preşedintele Băncii Centrale Europene (BCE), Christine Lagarde, este hotărâtă să 

îşi lase amprenta ca preşedinte cu cea mai ambiţioasă strategie a instituţiei, 

conform Bloomberg. Şefa BCE a cerut colegilor săi să amâne gândurile pentru 

anul în curs şi să înceapă un proces de analiză a obiectivului inflaţiei pentru bancă, 

care nu a mai fost schimbat din anul 2003.  

În acest proces vor fi incluse şi subiectele unei noi decade, precum inegalităţile, 

tehnologia şi schimbările climatice. Oficialii tot nu nu au reuşit să restabilizeze 

inflaţia, în ciuda anilor de impulsuri monetare masive, iar acum se tem că 

obiectivele vor fi conturate pe un alt traseu şi vor devia de la mandatul principal. 

Christine Lagarde, care este mai degrabă un fost politician decât un economist, 

consideră că regândirea strategiei era necesară de ceva timp. Politicile radicale 

precum ratele negative a dobânzilor au devenit foarte nepopulare în unele ţări. 

Ea îşi doreşte să asculte cetăţenii pentru ca BCE-ul să nu „ofere aceeaşi predică pe 

care toţi o ştiu“. Parametrii revizuirii nu sunt încă stabiliţi, dar Lagarde şi câţiva 

dintre colegii săi şi-au exprimat propriile dorinţe. Majoritatea oficialilor s-au pus 

de acord să analizeze de ce inflaţia este aşa scăzută. 



 

CNSLR Fratia | Error! No text of specified style in document. 38 

 

Obiectivul este „sub, dar destul de aproape de 2% pentru mijlocul semestrului“, dar 

cu toate acestea creşterea preţurilor se chinuie să treacă de 1%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 În al 50-lea an de existenţă, Forumul Economic Mondial de la Davos, unde 

se reuneşte crema politică, financiară, de business şi academică a lumii, 

încearcă să regăsească spiritul capitalismului 

Elita care va participa la Forumul Economic Mondial de la Davos este îngrijorată 

de chiar inhibarea ideologiei promovate de 50 de ani de Klaus Schwab, fondatorul 

evenimentului: globalismul, ideea că mişcarea liberă a oamenilor, produselor, 

ideilor şi serviciilor peste frontiere va fi benefică tuturor. 

În lumea modernă, capitalismul în forma sa actuală este perceput ca făcând mai 

mult rău decât bine. Din lumea academică şi chiar din business vin tot mai multe 

avertismente că dacă nu se schimbă ceva, capitalismul se autodistruge. În SUA, 

executivii unui număr semnificativ de companii mari spun că scopul în lume al 

companiilor, copiii capitalismului, trebuie să se schimbe. Alături de profitul pentru 

acţionari, spun ei, pe lista priorităţilor ar trebui să figureze şi societatea, angajaţii şi 

mediul. 

Ediţia de anul acesta a reuniunii de la Davos, Elveţia, a Forumului Economic 

Mondial (21-24 ianuarie) are ca temă principală „Stakeholderi pentru o lume unită 

şi sustenabilă“. Termenul de „stakeholder“ a devenit celebru după ce executivii a 

aproape 200 de companii mari americane, reunite în grupul Business Roundtable, 

au anunţat anul trecut că vor căuta să schimbe scopul companiilor astfel încât 

prioritatea să nu mai fie doar producerea de valoare pentru acţionar, ci şi 

angajamentele faţă de toţi „stakeholderii“ - clienţii, angajaţii, furnizorii, 

comunităţile, societatea, mediul, adică toate părţile implicate. 

Reuniunea de la Davos, departe de a fi un eveniment care poate schimba soarta 

umanităţii, este un motiv de întâlnire pentru lideri politici, şefi de companii, 

economişti de top, finanţişti, dar şi oameni de cultură şi ecologişti. Reuniunea, 

devenită în 50 de ani cel mai exclusiv club din lume,  scoate în evidenţă 

problemele lumii şi tendinţe.  
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Anul trecut, una dintre cele mai dezbătute teme a fost reuniunea însăşi, notează 

The New York Times. Criticii au acuzat că întâlnirea nu face decât să permită 

companiilor să-şi ascundă păcatele sub o poleială ieftină cu promisiuni că se vor 

îndrepta. 

Aceleaşi critici sunt valabile şi pentru politicieni. Anul acesta, la Davos, este 

aşteptat preşedintele SUA Donald Trump, un om de afaceri miliardar devenit şeful 

celui mai puternic stat al lumii, poziţie din care a pornit un război comercial 

mondial, a dărâmat alianţe şi ordinea mondială la consolidarea cărora SUA au 

ajutat şi a dat ordin pentru construirea unui gard antiimigranţi la graniţa cu 

Mexicul. În plus, Trump neagă încălzirea globală. Graniţe deschise, democraţie 

liberală şi pieţe libere, toate aceste valori occidentale, ale capitalismului, sunt 

ameninţate în diferite părţi ale lumii. În schimb, sunt în ascensiune naţionalismul, 

autoritarismul şi un sistem economic chinez al cărui scop este să rivalizeze cu 

capitalismul vestic. Peste aceste probleme de sistem se suprapune o creştere în 

 intensitate a sentimentului antielitist. În aceste condiţii, reuniunea elitei la Davos, 

o staţiune montană scumpă, a devenit pentru unii un simbol pentru tot ceea ce este 

greşit pe această lume. Participanţii vorbesc despre soluţii pentru inegalitate când 

camerele de hotel în care stau costă cel puţin 500 de dolari pe noapte. Vorbesc 

despre efectele distructive ale schimbărilor climatice în timp ce ei sosesc la Davos 

cu avioane private. Cândva un far călăuzitor pentru cooperarea internaţională, 

Forumul a devenit o glumă. 

Însă în pofida reputaţiei, toată lumea cu bani vine la petrecere. Companiile plătesc 

mici averi pentru a-şi trimite executivii în clăpari şi costume de schi la Davos. 

Uriaşi ca Microsoft şi Ikea au cheltuit din nou fără limită pentru a transforma 

magazinele de cadouri ale staţiunii de schi în strălucitoare expoziţii. Concentraţia 

mare de oameni cu idei sau influenţă face participarea la reuniune irezistibilă 

pentru alţi oameni cu idei sau influenţă. Invitaţii pot avea peste zece întâlniri pe zi 

cu clienţi, parteneri, reprezentanţi ai autorităţilor de reglementare şi jurnalişti. 

Seara, diferiţii stăpâni ai universului pot sări de la o cină cu miliardarul filantrop 

George Soros direct la o petrecere cu vinuri sponsorizată de Anthony Scaramucci, 

finanţist şi fost oficial al lui Trump. Jamie Dimon, CEO-ul JPMorgan, una dintre 

cele mai puternice bănci din lume, face pe gazda la o petrecere cu cocktailuri într-

un muzeu. Acolo, cine ştie ce milionar va cumpără un club de noapte, impre-

sionând cine ştie ce star pop.  
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„Şase zile de efort la Davos fac lejer cât şase luni de muncă în alte părţi pentru 

oamenii aştia“, explică Ian Bremmer, fondatorul Eurasia Group. „Această 

concentraţie este valoroasă.“ 

Problemele de imagine l-au pus pe gânduri pe fondatorul Forumului, Klaus 

Schwab, un profesor german în vârstă de 81 de ani. Într-un interviu dat anul trecut, 

el s-a plâns de dispariţia idealurilor pe care le promovează de jumătate de secol. 

„Acest lucru mă doare“, spune el. 

Forumul reuneşte cu succes oameni puternici şi influenţi din toate domeniile şi 

totuşi omenirea regresează în ceea ce priveşte mediul, naţionalismul şi sănătatea 

democraţiilor, apreciază David Gergen, fost consilier al Casei Albe. În lunile de 

dinaintea summitului, Schwab călătoreşte în jurul lumii pentru a afla temerile şi 

doleanţele liderilor politici şi din afaceri. Îngrijorările de anul acesta, a aflat el, sunt 

creşterea datoriilor, ascensiunea Chinei, Brexitul şi schimbările climatice. 

Pe scurt, elita este îngrijorată de chiar inhibarea ideologiei promovate de atâta timp 

de către Schwab: globalismul - ideea că mişcarea liberă a oamenilor, produselor, 

ideilor şi serviciilor peste frontiere va fi benefică tuturor. Programul reuniunii de 

acest an va prioritiza şase domenii: ecologia (cum pot fi mobilizate companiile 

pentru a răspunde riscurilor privind schimbările climatice), economia (cum poate fi 

înlăturată datoria pe termen lung), tehnologia (cum poate fi creat un consens global 

privind aplicarea tehnologiilor celei de-a patra revoluţii industriale astfel încât să 

fie evitat un război tehnologic), societatea (cum să fie reprofilaţi profesional un 

miliard de oameni în următorul deceniu), geopolitica (cum spiritul Davos poate 

crea punţi pentru rezolvarea conflictelor) şi industria (cum pot fi ajutate companiile 

să creeze modelele necesare pentru ghidarea lor prin a patra revoluţie industrială). 

(Sursa: zf.ro) 

 


